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کــوتــــاه

احسان  ملی-   آرمان   
اسقایی: رئیس جمهوری اسلامی 
دیشب عازم چین شد. کشوری 
که بعد از ایالات متحده آمریکا 
دومین قدرت اقتصادی جهان 
است. کشوری با قدمتی به بلندای 
تاریخ که سال هاست رخت کهنه از 
تن درآورده و می کوشد در دنیای پر 
رقابت جدید حرف های تازه ای برای 
زدن داشته باشد. پکن سال هاست 
وارد هیچ منازعه بین المللی نشده 
است. زیرا ورود به هر نزاعی را مغایر 
با اهداف توسعه طلبانه اقتصادی 
خود می داند. حرفش هم یکی است 
به دنبال توسعه جایگاه خود در 
معادلات اقتصادی جهان است.  
چین قدرتی است که این روزها 
آنقدردر عرصه اقتصادی شاخ و 
شانه می کشد که ایالات متحده 
آمریکا به هر دری می زند تا جلوی 
رشد اقتصادی اش را بگیرد.  بیش از 
20 سال است که آمریکا مستقیما 
رشد اقتصادی چین را هدف قرار 
با جرایم مختلف  و  داده است 
اقتصادی، لزوم توجه دادن چین به 
قواعد تقسیم کار بین الملل و تلاش 
برای عدم توسعه روابط اقتصادی 
را  واشنگتن  متحدان  با  چین 
در دستور کار قرار داده تا رشد 
اقتصادی چین را متوقف کند و 
پکن در فاصله بیشتری به قدرت 
اول اقتصادی جهان تبدل شود. 
با این وجود پکن تلاش داشته در 
برابر این مانع به نوعی دیگر بایستد 
تا جایی که امروز بالاترین حجم 
تجاری چین با واشنگتن صورت 
می گیرد و آمریکا بیشترین بدهی 
خود را با پکن ایجاد کرده است. 
در زمان ترامپ رئیس جمهور وقت 
آمریکا با توسل به نظام تعرفه تلاش 
کرد عملا یقه چین را بگیرد تلاشی 
که البته در زمان بایدن هم ادامه 
داشت اما در مقابل، پکن کوشید از 
فرصت در قدرت قرار گرفتن چهره 
مشهور دیپلماسی هوشمند آمریکا 
یعنی جو بایدن بیشترین استفاده 
را بکند به طوری که اخیرا یکی 
از مقامات آمریکایی اعلام کرده 
است بسیاری از مشکلات چین 
و واشنگتن در میز مذاکره حل 

شده است. 
رئیسی  ابراهیم  سفر   

فرصتی مناسب
سفر ابراهیم رئیسی به پکن در 

شرایط کنونی از اهمیت مضاعفی 
برخوردار است. اروپایی ها که تمام 
تلاش خود را در بازگشت به برجام 
در یک پیشنهاد به طرف ایرانی 
و آمریکایی ارسال کرده بودند با 
طرح برخی ضمایم از سوی ایران 
به یک باره جا زدند و در جنگ 
اوکراین و به بهانه ارسال پهپادهای 
ایرانی به روسیه، عملا در برابر 
تهران قرارگرفتند. از این منظر 
سفر رئیس جمهور به پکن می تواند 
آشکارا این پیام را به اروپایی ها 
و حتی آمریکایی ها ارسال کند 
که تهران آنگونه که آنها برآورد 
کرده اند  در برابر تحریم ها دست 
بسته نبوده و تلاش دارد جبهه های 
جدیدی را برای خود در شرق عالم 

بگشاید. 
 قرارداد 25 ساله ایران با 

چین
قرارداد  یک  پکن  و  تهران   
استراتژیک 25 ساله در زمینه های 
مختلف اقتصادی دارند که اگر 
اجرایی شود بیش از 400 میلیارد 
چین  سوی  از  ایران  در  دلار 
سرمایه گذاری خواهد شد. رقمی 
چند برابر سرمایه گذاری چین در 
عربستان و امارات است. در زمان 
اعلام این قرارداد که البته در 
حال حاضر در مرحله موافقتنامه 
در  زیادی  و صدای  سر  است، 
ایران به پا شد. اکنون اما به نظر 
می رسد گرد و خاک های آن روزها 

خوابیده است. برخی معتقدند سفر 
رئیسی به عنوان عالی ترین مقام 
اجرایی به پکن در راستای سفر 
اجرایی شدن این قرارداد است. 
البته بر اساس اصول قانون اساسی 
هرگونه قرارداد خارجی باید به 
تصویب مجلس شورای اسلامی 
و به تایید شورای نگهبان برسد. 
از این منظر نباید در این زمینه 
نگرانی چندانی داشت هر چند نقد 
منتقدین اقتصادی و حتی محیط 
زیستی به این قرارداد باید مد نظر 
مقامات اجرایی کشور قرار گیرد. 
امیرعبداللهیان چندی پیش درباره 
مناسبات ایران و چین گفت: »در 
سفری که به چین داشتم، وارد فاز 
اجرایی برنامه جامع همکاری های 
25 ساله ایران و چین شدیم.  این 
مورد در مسیر درستی قرار دارد 
و همکاری های دو کشور رشد 
قابل توجه و چشمگیری را نشان 
می دهد. بزودی دیدار سطح بالایی 
در یکی از پایتخت های دو کشور 
انجام می شود.«  به نظر می رسد 
سفر رئیسی به چین راهبردی 
خواهد بود و احتمالا قراردادهای 
خوبی با پکن امضا می شود زیرا 
وزرای کلیدی رئیس جمهور یعنی 
خارجه،  وزیر  للهیان  امیرعبدا
خاندوزی وزیر اقتصاد، بذرپاش وزیر 
راه، اوجی وزیر نفت، ساداتی نژاد 
وزیر کشاورزی، فاطمی امین وزیر 
بانک  رئیس کل  فرزین  صمت، 

مرکزی و علی باقری مذاکره کننده 
ارشد کشورمان رئیسی را در این 

سفر همراهی می کنند. 
 توسعه رابطه با چین و یک 

نکته
در  چین  که  سرمایه گذاری 
بندرگواتر پاکستان انجام داده 
موجب برخی هشدارها در این باره 
شد. به گزارش اقتصادنیوز عباس 
آخوندی در این ارتباط نوشت: 
بسیار  سرمایه گذاری  »چین 
بزرگی در توسعه کریدور دریای 
عمان- بندرگواتر با چین انجام 
داده  است. پروژه ای که بیش از 
42میلیارد دلار ارزش آن است. 
عبور از کوه های هندوکش با تمام 
ناامنی های آن و کشور پاکستان 
از حیث مهندسی در مقایسه با 
عبور از یک مسیر موازی نسبتا 
مسطح از چابهار تا چین، و تا حد 
زیادی آماده بهره برداری و نیازمند 
سرمایه گذاری یک دهم آن پروژه 
به هیچ وجه قابل توجیه نیست. 
بخش جاده ای آن تا حد زیادی 
موجود است و تنها نیاز به ارتقای 
سطح سرویس دارد و بخش ریلی 
آن نیز تا حد زیادی اجرا شده است. 
در همان موقع من به چینی ها 
پیشنهاد کردم که شما بیایید روی 
این پروژه سرمایه گذاری کنید. 
مکاتبه انجام دادم. لیکن، دریغ 
از کوچک ترین پاسخ. معلوم بود. 
همچنین پروژه برقی کردن راه آهن 
تهران- مشهد را با هدف سرعت 
200کیلومتر در ساعت و با ظرفیت 
حدود 40میلیون مسافر در سال 
با مبلغی در حدود 2میلیارد دلار 
قطعی کردم. در سفری که آقای 
شی جین پینگ به تهران داشت، 
تنها قراردادی که امضا شد، همین 
یک قرارداد بود که خود او هم قبل از 
سفرش به تهران بر آن تاکید کرده 
بود که می خواهم این قرارداد در 
حضورمن امضا شود. از آن تاریخ 
این  چینی ها  هنوز  کنون،  تا 
ضمانتنامه را در اختیار طرف ایرانی 
قرار نداده اند و قرارداد امضا شده 
متوقف است.« به نظر موانع زیادی 
بر سر توسعه روابط اقتصادی ایران 
و چین وجود دارد ایران به دلالی 
پذیرش نرم های تجارت بین الملل 
را به احیای برجام موکول کرده 
است و چین هم با همین ضوابط 

کار می کند. 

یــادداشـــت
به چه دلیل اساتید اخراج می شوند؟ 

صادق زیباکلام 
 استاد دانشگاه

 مسافر چین
سفر رئیس جمهور به پکن با توجه به مواضع اخیر همتای چینی اش در دیدار از کشورهای عربی با حساسیت دنبال می شود

آیا قرارداد 25 ساله ایران و چین در این سفر امضا می شود؟

 پیام تسلیت رهبری در پی 
درگذشت میرزا حسین کریمی

رهبر انقلاب اسلامی در پیامی درگذشت 
شاعر شیرین سخن آقای میرزا حسین کریمی 
را تسلیت گفتند. متن پیام به این شرح است: 
بسم ا... الرحمن الرحیم جناب حجه الاسلام 
آقای آل هاشم دام بقائه تسلیت اینجانب را 
به مناسبت درگذشت شاعر شیرین سخن و 
طنزپرداز مرحوم آقای میرزا حسین کریمی 
رحمةا... علیه به جامعه  هنری آذربایجان و مردم 
عزیز مراغه و بالخصوص به بازماندگان محترم 
ایشان ابلاغ فرمایید. مغفرت الهی را برای آن 

مرحوم مسألت می کنم. 
سیدعلی خامنه ای 

 دیدار رئیس جمهور 
با رهبر انقلاب اسلامی

رئیس جمهور کشورمان در آستانه سفر به 
چین، دیروز با رهبرانقلاب اسلامی دیدار کرد. 
رئیس جمهور در این دیدار گزارشی از برنامه های 
کاری این سفر و جلسات و ملاقات های درنظر 
گرفته شده بیان کرد. حضرت آیت ا... خامنه ای با 
ابراز خرسندی از برنامه ریزی های انجام گرفته، 

برای رئیس جمهور آرزوی موفقیت کردند. 

 ایران دو نفتکش دیگر 
برای ونزوئلا می سازد

خبرگزاری رویترز دیروز به نقل از منابع آگاه 
و اسناد مربوطه نوشت که ونزوئلا قرارداد خرید 
دو نفتکش را با ایران منعقد خواهد کرد. به 
گزارش ایرنا، این خبرگزاری نوشت که شرکت 
 )PDVSA( »نفت دولتی »پی دی وی اس ای
ونزوئلا از سال گذشته میلادی تلاش برای خرید 
و اجاره نفتکش را افزایش داده تا ناوگان خود 
را نوسازی کند. به نوشته رویترز، تحریم های 
آمریکا آسیب زیادی به فعالیت های دریایی 
این شرکت وارد کرده و کمبود سرمایه، ناتوانی 
در بیمه محموله و دریافت گواهینامه های لازم 
برای کشتیرانی در آب های بین المللی این غول 
نفتی را رنج می دهد. به گزارش این خبرگزاری، 
هزینه هر کدام از دو کشتی افرامکس ایندیا 
 India( و ایندیا مارا )India Urquia( اورکویا
Mara( ۳۱ میلیون و ۶۶0 هزار یورو خواهد بود 
و در مجتمع کشتی سازی شرکت صنایع دریایی 

ایران در بوشهر ساخته خواهند شد. 

 رایزنی برجامی بن فرحان 
و بورل

وزیر خارجه عربستان و مسئول سیاست 
برنامه  درخصوص  اروپا  اتحادیه  خارجی 
هسته ای ایران رایزنی کردند. فیصل بن فرحان، 
وزیر خارجه این کشور که به بروکسل سفر 
کرده است با جوزپ بورل، مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا دیدار و گفت وگو کرد. دو 
طرف در این دیدار درمورد روابط عربستان و 
اتحادیه اروپا و راه های تقویت آن در زمینه های 
مختلف تبادل نظر کردند. دو طرف همچنین 
درخصوص برنامه هسته ای ایران و مذاکرات 
بین المللی در این باره رایزنی کردند. بن فرحان 
و بورل درمورد آخرین تحولات منطقه و جهان 
و تقویت امنیت و صلح بین المللی تبادل نظر 

کردند. 

 صدور کیفرخواست 
برای ۸ متهم اقتصادی

دادستان تهران از ختم تحقیقات قضائی 
و صدور کیفرخواست برای ۸ متهم اقتصادی 
وابسته به شرکت های گروه محسن بابت قاچاق 
ارز دولتی، عدم ایفای تعهدات واردات کالا 
وتحصیل مال نامشروع خبر داد. علی صالحی 
اظهار کرد: متهمان پرونده موسوم به شرکت های 
گروه محسن به صورت سازمان یافته و در قالب 
سه شرکت واردات کالا و یک شرکت تجاری 
در خارج از کشور، مبالغ کلانی ارز دولتی از 
بانک های مسکن و پاسارگاد دریافت کرده و 
بدون ایفای تعهدات مربوط به واردات کالا، با 
قاچاق ارز دولتی به خارج از کشور مبالغ کلانی 
مال نامشروع تحصیل کرده اند. دادستان  تهران 
تصریح کرد: در این پرونده ۸ متهم با همدستی 
یکدیگر جمعاً ۱۳۹ میلیون و ۳۹ هزار و ۹۶0 
درهم امارات و ۷50 میلیون و ۷۸۶ هزار و ۹۶ 
وون کره جنوبی از بانک های مسکن و پاسارگاد 
دریافت کرده اند و بدون ایفای تعهدات ارزی 
و واردات کالای مناسب، جمعاً ۱0۶۳ میلیارد 
و ۷۸2 میلیون و ۷25 هزار و 4۶۳ ریال مال 

نامشروع تحصیل کردند. 

 پیام مکتوب سلطان عمان 
به رئیسی

»هیثم بن طارق آل سعید«، سلطان عمان 
پیام مکتوبی را در مورد روابط دو جانبه تهران 
و مسقط برای ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری 
ایران فرستاد. »ابراهیم بن احمد المعینی« 
سفیر عمان در تهران، با حسین امیرعبداللهیان 
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران دیدار 
و رایزنی کرد. در این دیدار، سفیر عمان در ایران، 
پیام مکتوب »هیثم بن طارق آل سعید« سلطان 
عمان برای ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری ایران 
درخصوص روابط دوجانبه را تسلیم حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه جمهوری 

اسلامی ایران کرد. 

با دستمال کثیف نمی توان 
شیشه را تمیز کرد

  استاندار تهران با بیان اینکه 
مدیری که به دنبال رفع نیازهای 
تراز جمهوری  برود در  مردم 
مدیران  گفت:  است،  اسلامی 
مکلف به مبارزه با فساد هستند. 
علیرضا فخاری با اشاره به اهمیت 
سلامت در عمل خیر، گفت: اگر 
این گونه نباشد، محصول نهایی  
عمل خیلی قابل توجه نیست. کار 
باید برای رضای خدا باشد نه برای 
جاه طلبی، پست طلبی و قدرت، 
این ها  ثروت طلبی .  و  شهرت 
مذموم است. مدیران مکلف اند در 
خط مقدم مبارزه با فساد باشند. 
در این زمینه کم گفت وگو نشده 
و تذکر داده نشده است. در خیلی 
موارد مدیران تهذیب نفس را از 
خود شروع کرده اند. مبارزه با فساد 
ابتدا به تهذیب نفس و خودسازی 
و رعایت حدود خدا نیاز دارد. 
کسی که به خود تذکر ندهد، 
نمی تواند به دیگران هم تذکر 
دهد. با دستمال کثیف نمی توان 

شیشه را تمیز کرد. 

ویـــــــژه
 سخنگوی وزارت امور خارجه: 

به مسیر مذاکرات برجامی پایبندیم
برای تبادل زندانیان بدون گره زدن آن به موضوعات 

دیگر آمادگی داریم
آرمان ملی: سخنگوی  وزارت امور خارجه درباره سفر 
رئیس جمهور به چین تصریح کرد: موضوعات مهم و مورد توجه دو 
کشور درحوزه های سیاسی، اقتصادی فرهنگی و غیره مورد تبادل 
نظر است. نفس انجام سفر از منظر سیاسی وجود فضای مناسب 
سیاسی در مناسبات دو کشور و عالی ترین اراده سیاسی نزد رهبران 
دو کشور برای گسترش مناسبات با تاکید برمنافع مشترک حایز 
اهمیت ویژه است. ناصر کنعانی گفت: این سفر در حوزه اقتصادی 
هم زمینه هایی را فراهم می کند که اولویت دو کشور است و دو کشور 
ظرفیت خوبی برای این همکاری دارند. ما برنامه جامع همکاری های 
بلندمدت دو کشور را پیش از این امضا کردیم و این سفر می تواند 
جهش مناسبی را در اجرایی کردن برنامه های پیش بینی شده در 
این برنامه جامع ایجاد کند. این برنامه نقشه راهی است که مسیر 
بلند مدت همکاری ها را ترسیم کرده و توافق های خوبی هم آماده 
شده و اسنادی در این سفر امضا می شود. برنامه جامع همکاری های 
دو کشور تا این مرحله نتایج خوب  و ملموسی در حوزه تجاری و 
اقتصادی با وجود تحریم های آمریکا داشته است. وی افزود: ما در 
سال ۱400 بالغ بر ۱4میلیارد دلار صادرات به چین داشتیم که 
نسبت به سال۹۹ حدود 5۸درصد رشد داشته است. عموما در سال 
۱400 ما 4۳درصد شاهد رشد مناسبات اقتصادی با چین بودیم و 
چین مقصد اول تجاری ایران بوده است. در سال گذشته هفت سند 
با ماهیت اقتصادی و صنعتی و معدنی امضا کردیم و امیدواریم با این 
سفر شاهد برداشتن گام های بلندتری به جلو در مسیر تامین منافع 
مشترک دو کشور در حوزه های مختلف باشیم. سخنگوی دستگاه 
دیپلماسی درباره تبادل زندانیان با آمریکایی ها بیان کرد: آقای 
وزیر نکاتی که در حوزه رسانه قابل طرح بود گفتند. ما گفتیم برای 
تبادل زندانیان به طور غیرمشروط و بدون گره زدن آن به موضوعات 
دیگر آمادگی داریم و حسن نیت خود را با آزاد کردن یک زندانی دو 
تابعیتی با نگاه به وضعیت وی ثابت کردیم. متأسفانه ما اقدام متقابل 
و تشویق کننده ای شاهد نبودیم. موضع ما واضح است امیدواریم 
دولت آمریکا با همین نگرش انسانی گام عملی برای اجرای این توافق 
بردارد. کنعانی در واکنش به دعوت نشدن ایران به کنفرانس مونیخ 
اظهارکرد: اگر هدف از برگزاری کنفرانس امنیتی مونیخ کمک به 
تعمیق امنیت در حوزه منطقه ای و جهانی است اقداماتی از جمله 
دعوت نکردن از برخی کشورها رویکردی گزینشی با انگیزه های 
سیاسی است و نشان دهنده تداوم رویکرد اشتباه در ارتباط با 
تحولات جمهوری اسلامی ایران و نقض غرض است. این اقدام 
مغایر با اصل بی طرفی به ویژه در رابطه با کشوری که نقش مهم و 
تعیین کننده در حوزه امنیت بین الملل و منطقه دارد، است. کنعانی 
در این خصوص که مذاکرات وزیر خارجه کشورمان با فواد حسین 
وزیر خارجه عراق و در ادامه مذاکرات رابرت مالی با فواد حسین در 
چارچوب احیای برجام است بیان کرد:  سیاست رسمی  و اعلامی و 
عملی ایران التزام به مسیر و میز مذاکره برای بازگشت همه طرف ها 
به برجام با اولویت مورد نظر ایرانی یعنی رفع همه تحریم های 
ظالمانه است. ما در این چارچوب در مسیر مذاکرات حرکت کردیم و 
آن چه مربوط به ما بود با حسن نیت انجام شد. امیدواریم طرف های 
مقابل مشخصا دولت آمریکا هم در اجرای عملی آنچه اعلام می کنند 
یعنی بازگشت به مذاکرات حسن نیت خود را نشان دهند و به اجرای 
توافق برگردند. سخنگوی  وزارت امور خارجه درباره زمان سفر 
مدیرکل آژانس به ایران و ملاحظات ایران در این رابطه، با بیان اینکه 
زمانی که در حوزه های فنی هماهنگی های لازم انجام شود این سفر 
انجام می شود، خاطرنشان کرد: مشورت ایران و آژانس از مجاری 
تعریف شده درباره موضوعات مشترک برقرار است و قبلا هم تاکید 
کردیم ایران متعهد به همکاری با آژانس درچارچوب موافقتنامه 
جامع  پادمان است و متقابل انتظار دارد آژانس با نگاهی مبتنی بر 
همکاری و تفاهم با ایران از چارچوب  فنی  به روابط با ایران نگاه کند 
و از این مسیر خارج نشود و از توسل به اظهارات و اقداماتی که شائبه 
سیاسی کاری یا اعمال فشار دارد، دوری کند، در همین چارچوب  
گفت وگوهای  ما ادامه دارد و امیدواریم زمینه انجام سفر در آینده 

نزدیک در زمان مورد توافق فراهم شود. 

قوه  رئیس  ملی:  آرمان    
حماسی  حضور  گفت:  قضائیه 
22بهمن،   .. . یوم ا در  مردم 
وظایف مسئولان و کارگزاران را 
سنگین تر کرد.  حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای در 
نشست شورای عالی قوه قضائیه، 
پیشاپیش مبعث حضرت رسول 
اکرم)ص( را تبریک و تهنیت گفت 
و ضمن قدردانی فراوان از مردم 
متدینّ، انقلابی، زمان شناس و 
به واسطه  اسلامی  ایران  بصیر 
خلق حماسه در یوم ا... 22بهمن، 
اظهار کرد: مردم ایران اسلامی 
نظیر  کم  دیگر حماسه ای  بار 
آفریدند و دشمنان و بدخواهان 
را مأیوس کردند؛ حضور باعظمت 
و با شعور و احساسات مردم در 
یوم ا... 22بهمن، توطئه های این 
سال ها و این ماه های دشمنان 
را در نصف روز نقش بر آب کرد 
و به دشمنان داخلی و خارجی 
به اثبات رساند که از شناخت 
جمهوری اسلامی و مردم متدینّ 
ایران عاجز هستند و با محاسبات 
غلط، توطئه چینی می کنند و به 
هزیمت می روند. رئیس دستگاه 
قضا با بیان اینکه حضور حماسی 
مردم در یوم ا... 22بهمن، وظایف 
مسئولان و کارگزاران را سنگین تر 
کرد، گفت: باید همه توان و وسع 
خود را برای خدمت به نظام و 
ملت و کشور به کار بگیریم؛ من 
در راهپیمایی یوم ا... 22بهمن با 
مشاهده حضور پرشکوه مردم با 
خدا بار دیگر عهد کردم که هر 

چه در توان دارم برای خدمت به 
این نظام و مردم به کار ببندم؛ به 
شما مسئولان قضائی نیز توصیه 
می کنم که هر چه در توان دارید 
برای خدمت به نظام و مردم به 
کار بگیرید؛ باید خدمت رسانی 
هر چه مطلوب تر و بهتر به مردم 
را جزو کارهای لازم خود بدانیم؛ 
همین خدمت های صادقانه است 
که دشمنان را مأیوس و مردم را 
امیدوارتر می کند.  وی در ادامه 
مجدداً نهایت قدردانی خود را از 
رهبری به سبب عفو اخیر متهمان 
و محکومان به عمل آورد و اظهار 
داشت: مقام معظم رهبری در 
این اعیاد و ایام فرخنده و مبارک، 
عنایت فرمودند و تعداد قابل 
توجهی از متهمان و محکومان 
را مورد عفو و رأفت اسلامی قرار 
دادند؛ نه تنها زندانیان و محکومان 
و خانواده های آنها بلکه بسیاری 
از مردم ایران اسلامی به واسطه 
این عنایت معظم له، مسرور و 
خرسند شدند. رئیس قوه قضائیه 
افزود: حقیقتاً مقام معظم رهبری 
در تمام این سه دهه بیش ترین 
خیرخواهی و دلسوزی را برای 
مردم دارند و در برابر دشمنان نیز 
از نهایت اقتدار بهره مند هستند و 
با اقدامات و مواضع شان دشمن 
را مأیوس و مردم را خوشحال 
و خرسند می کنند.   محسنی 
اژه ای ضمن قدردانی از مسئولان 
ذیربط قضائی به سبب اهتمام 
در اجرای فرمان عفو اخیر مقام 
معظم رهبری در قبال متهمان 

و محکومان و زندانیان، خطاب 
به آنها دستور داد برای اجرایی 
و نهایی کردن هر چه زودتر عفو 
اخیر مقام معظم رهبری و تعیین 
تکلیف همه متهمان و محکومان و 
زندانیانِ مشمول این عفو و اعلام 
مراتب به آنها و خانواده های شان، 
تلاش بیشتری را مصروف دارند.   
رئیس قوه قضائیه با اشاره به 
وضعیت آن دسته از محکومان 
شاکی  دارای  که  زندانیان  و 
خصوصی هستند نیز گفت: این 
بخش از زندانیان و محکومان 
پایان سال  تا  بتوانند  چنانچه 
رضایت شاکی خصوصی خود 
را جلب کنند می توانند از عفو 
اخیر بهره مند شوند؛ در همین 
راستا ضروری است بخش های 
ذیربط قوه قضائیه از جمله مرکز 
رؤسای  اختلاف،  حل  توسعه 
کل دادگستری ها و دادستان ها، 
شکات  رضایت  تحصیل  برای 
ضمن  زندانیان،  و  محکومان 
توجه به حقوق مادی و معنوی 
را  خود  تلاش  نهایت  شکات، 
مصروف دارند؛ امیدواریم این 
خدا،  رضای  برای  نیز  شکات 
همراهی های لازم را داشته باشند. 
رئیس دستگاه قضا با اشاره به 
»دروغ پراکنی ها و تلاش های 
مذبوحانه شیطان صفتان برای 
کاستن از حلاوت عفو اخیر مقام 
معظم رهبری در قبال تعداد قابل 
توجهی از متهمان و محکومان 
ً خطاب به  و زندانیان« مجددا
که  کرد  توصیه  عفوشدگان 

ضمن بی توجهی به این دروغ ها 
صفتان،  شیطان  تلاش های  و 
مراقبت داشته باشند تا در دام 
شیطان قرار نگیرند. رئیس قوه 
قضائیه در ادامه نشست دیروز با 
توجه به قرار گرفتن در هفته های 
پایانی سال، به تمامی مسئولان 
و واحدهای قضائی در صف و 
ستاد دستور داد تا آنجا که مقدور 
است و با تلاش های مضاعف، به 
گونه ای امور را تمشیت کنند 
که کارهای سالجاری به سال 
آتی موکول نشود. وی افزود: 
در همین راستا، معاونت مالی 
و پشتیبانی نیز نهایت مساعدت 
در  که  همکارانی  قبال  در  را 
فوق العاده  کارهای  ایام  این 
و شبانه روزی می کنند داشته 
باشد. قاضی القضات همچنین 
به معاونت مالی و پشتیبانی قوه 
قضائیه نیز دستور داد با توجه 
به در پیش بودن ماه مبارک 
رمضان و عید نوروز، برای کمک 
و مساعدت بیشتر به همکاران و 
نیروهایی که دریافتی کمتری 
دارند، برآوردها و اقدامات لازم را 
انجام دهند. رئیس عدلیه با اشاره 
به در پیش بودن مناسبت های 
دینی و ملی، به بخش های ذیربط 
در دستگاه قضائی دستور داد 
همچون سال های گذشته برای 
کمک به زندانیان و خانواده های 
آنها و به طور کلی همه محرومان، 
مقدمات جلب و جذب کمک ها و 
مساعدت های مردم و خیّرین را 

فراهم آورند.  

رئیس قوه قضائیه: 
حضور مردم در راهپیمایی ۲۲بهمن وظایف مسئولان را سنگین تر کرد 

  برای مذاکره 
آماده هستیم اما... 

 

 نایب رئیس کمیسیون امور 
داخلی کشور در مجلس تاکید 
کرد: ما از خواسته های بحق ملت 
ایران در مذاکرات کوتاه نخواهیم 
آمد و بهتر است که آمریکایی ها 
و اروپایی ها گول سازمان منافقین 
و تحلیل های غلط آنها را نخورند. 
غربی ها نباید گول جریان هایی 
مثل مسیح علی نژاد و رضا پهلوی 
را بخورند. غربی ها نباید با بیشتر 
کردن تحریم ها دیوار بی اعتمادی 
ملت ایران را بلندتر کنند. ما برای 
انجام مذاکره آماده هستیم اما اگر 
هم مذاکرات ادامه نیابد جمهوری 
اسلامی ایران معطل نخواهد ماند. 
محمدحسن آصفری افزود: قرار 
نیست ما، هم پشت دیوار مذاکره 
بمانیم و هم تحریم ها را بپذیریم. 
حوزه های  در  نیز  ما  مطمئنا 
هسته ای و امنیتی و تحریم های 
متقابل تصمیماتی اتخاذ خواهیم 

کرد. زد.

 عفوها دشمن را 
خلع سلاح کرد

  

 رئیس دیوان عالی کشور، 
درباره عفوهای اخیر و پیام آن 
به مردم در این شرایط کشور 
اظهار داشت: این عفوها دشمن 
را خلع سلاح کرد. حجت الاسلام 
مرتضوی مقدم افزود: دشمن 
به دنبال سوءاستفاده از این 
شرایط بود و این اقدام در سالگرد 
پیروزی انقلاب بسیار خوب و 
مناسب بود و نشانه این است 
که جمهوری اسلامی ایران بنا 
ندارد با مخالفان خود ستیز کند. 
مرتضوی مقدم با بیان اینکه خط 
قرمز جمهوری اسلامی ایران 
امنیت است، گفت: خط قرمز 
جمهوری اسلامی ایران جان 
و مال مردم است و این اقدام 
پدرانه ای بود که مقام معظم 
رهبری برای کسانی که فریب 
خورده بودند و در این موقعیت 
حساس متوجه نبودند انجام 
دادند و این عفو مشمول آنها 
شد و مورد تذکر قرار گرفتند تا 
متنبه شوند و دوباره این اشتباه 

را تکرار نکنند. 

  طی هفته ها و ماه های گذشته شاهد این مساله  بوده ایم که 
برخی از اساتید دانشگاه های مختلف بنا به دلایلی از دانشگاه ها 
کنار گذاشته یا تعدیل می شوند. با این حال پاسخ آقای مرتضی 
فرخی ،معاون وزیر علوم آن است که هیچ استادی به واسطه 
مسائل سیاسی یعنی داشتن افکار و عقاید سیاسی از دانشگاه 
اخراج نشده بلکه اخراج ها به واسطه آن است که آن استاد یا 
عضو هیات علمی نتوانسته در فرصت مقرر یا در فرصت مناسب 
پایه های عملی را اخذ  کرده و مدارج علمی را بپیماید. ساده ترین 
راهی که می تواند  درستی این دست نظرات را نشان دهد این 
است که یک هیات حقیقت یاب به این پرونده ها رسیدگی کند؛ 
هیاتی می تواند بررسی کند که این استاد یا آن استاد در این 
دانشگاه یا آن دانشگاه چرا ممنوع التدریس یا اخراج شده اند. 
اینها مسائلی نیست که خیلی پیچیده باشد و نتوان به کنه ماجرا 
دست یافت. اینکه معاون وزیر علوم می گوید که استادی به واسطه 
افکار و عقاید سیاسی اش اخراج نشده نشان دهنده آن است که 
اتفاقا مقامات وزارت علوم می دانند که چقدر این کار ناهنجار 
است. اتفاقا چون وزارت علوم می داند که چه اتفاقی افتاده و 
چون می داند که چقدر این اتفاق ناگوار است که این چنین سعی 
می کنند  ماجرا را نشان دهد. واقعیت امر بر آن است که اخراج 
اساتید بنام و مجربی از دانشگاه های کشور منجر به آن خواهد 
شد تا دانشگاه ها و مراکز علمی کشور از حضور اساتید نخبه، 
مجرب، باتجربه و توانا خالی شود و طی چند سال شاهد پایین 
آمدن وزنه علمی کشور در دانشگاه ها باشیم. پرسش اینجاست که 
چه مدت زمان باید بگذرد تا باز هم دانشگاه های کشور از حضور 
اساتید باتجربه، باعلم بالا و توانا در علوم مختلف برخوردار شود و 
چرا اکنون که امروز کشور از اساتید نخبه ای که هر یک در حوزه 
تحصیلی و تدریسی به جهت بار علمی عملکرد بسیار شایان 
توجهی داشته اند برخوردار است باید به جهت  برخی نگاه ها و 

رویکردها از این ظرفیت تهی شود. 


